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Tjener behandlingen 
sig hjem?
For mange kalveprodu-
center bruger vacciner, 
der ikke tjener sig hjem, 
mens antibiotikabehand-
ling i mange tilfælde 
også kan tåle at blive 
genovervejet, vurderer 
dyrlæge Lene Jensen, 
LVK Dyrlægerne.

SUNDHED

AF CHRISTIAN CARUS

Det er svært at sammenligne 
sin egen slagtekalvebesætning 

med naboens, konkluderede kvæg-
dyrlæge Lene Jensen, LVK Dyrlæger-
ne, da hun forleden gjorde en flok 
slagtekalveproducenter klogere på 
sundhed i kalveproduktionen som et 
led i en række kursusdage arrangeret 
af Slagtekalverådgivning ApS.

- Derfor kan det også være, at man 
ser sin nabo have god effekt af en 
vaccine, mens man ikke selv får no-
get ud af den. Det kommer helt an 
på, hvordan de sundhedsmæssige 
byggeklodser er sat sammen i be-
sætningen, forklarede dyrlægen, der 
gennemgik de fem byggeklodser, der 
i hendes optik er med til at defi ne-
re balancen mellem raske og syge 
besætninger: god råmælk, pasning, 
vaccination/behandlinger, mælke-
mængde og bakterier/virus.

- Derfor er der også mange ting at 
overveje i forhold til behandling og 
vaccination af sin besætning, og man 
kan ikke bare gøre tingene, fordi an-
dre har haft succes med det.

Mange faktorer
Selvom behandling ofte kan være 

nødvendige, så Lene Jensen gerne 
kalveproducenterne sætte ind andre 
steder, inden man eksempelvis tyr til 
antibiotika.

- Jeg tror, at man nogle steder kan 
komme væk fra at bruge Doxylin-
behandling som standard ved at æn-
dre på nogle andre faktorer såsom 
vand, mælk, belægningsgrad og så 
videre, vurderede dyrlægen.

- Og så skal man altså heller ikke 
undervurdere, hvor meget man kan 
rykke via en god dialog med sine le-
verandører, så man sikrer, at man 
får nogle stærke kalve ind, tilføjede 
hun.

Overvej antibiotika
Mens en Doxylin-behandling for 
mange kan ligne et sikkert og ikke 
mindst billigt kort at spille i kampen 
for at undgå lungeinfektioner, når de 
nye kalve bliver sluset ind, tror Lene 
Jensen, at realiteten ofte er en anden.

- Oral antibiotika er en billig løs-
ning, men jeg synes også godt, at det 
kan tåle at blive sat op til diskussi-
on, og i hvert fald en revurdering af, 
hvorvidt det egentlig virker i ens be-
sætning. For en Doxylin-behandling 
kan altså være hård ved tarmfl oraen, 
og man skal huske på, at 80 procent 
af kalvens immunforsvar sidder i 
tarmsystemet, mens tarmen også 
er en vigtig faktor til at få den øn-
skede nettotilvækst, lød det fra Lene 
Jensen, der dog er helt med på, at 
antibiotika ikke altid er til at komme 
uden om.

- Det handler i høj grad om at få 
gået kalvene ordentligt igennem, 
når man får dem ind. Hvis mere end 
20 procent af dem er syge, forventer 
man også, at resten har været ud-
sat for de samme bakterier. Så er det 
nødvendigt at behandle alle kalve, 
fortalte hun, og forklarede, at effek-
tiviteten af antibiotikabehandling 

formindskes væsentligt i takt med, 
at kalven bliver ældre.

- Så antibiotika skal kun bruges til 
meget unge kalve, fastslog hun.

Kend dine bakterier
I forhold til brug af vacciner er dyr-
lægens vigtigste råd, at man sætter 
sig et mål for, hvad man vil opnå.

- Tænk jer om, inden I begynder at 
vaccinere. Det kan bestemt være en 
fi n løsning, men man skal gøre op 
med sig selv, om man gør det for at 
prøve at få antallet af behandlinger 
ned, undgå BRS-udbrud til vinter el-
ler noget helt tredje. Så vil man også 
bagefter kunne vurdere, om det har 
haft den ønskede effekt, konstatere-
de Lene Jensen, der opfordrede til 
at få foretaget analyser af lungerne 
på sine døde kalve og eksempel-
vis skylleprøver fra levende kalves 

lunger for at blive klogere på, hvilke 
bakterier, der fl orerer i besætningen 
og dermed være skarpere på, hvilke 
midler, der kan være med til at løse 
problemerne.

- Bakterier i lungerne betyder ikke 
nødvendigvis, at en kalv er syg, men 
hvis man ved, hvilke bakterier, der 

bevæger sig rundt i systemet, har 
man også en idé om, hvad de på sigt 
kan blive syge af. Det er et redskab til 
at vælge de rigtige midler, som man-
ge vil få stor glæde af, for der bliver 
brugt lige rigeligt med vacciner, der 
ikke tjener sig hjem, vurderer hun.
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bevæger sig rundt i systemet, har 

Der er mange 
parametre at skrue 
på for at fremme 
sundheden i 
slagtekalveprodukti-
onerne, selvom Lene 
Jensen erkender, at 
man er hårdt udsat i 
en branche, hvor 
hver producent har 
mange leverandører.

Lene Jensen, LVK Dyrlægerne, 
vurderer, at for mange kalvepro-
ducenter ikke får pengene hjem 

for deres vaccinationer, mens man 
fl ere steder også bør overveje, om 
antibiotika-behandling risikerer at 

ødelægge mere, end den gavner.
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Sundhed i kalvebesætningen
Dyrlæge Lene Jensen peger på fl ere ste-
der, man kan sætte ind for at sikre sundhe-
den i sin slagtekalvebesætning

God dialog med leverandør om råmælkstildeling: 
- Transporten fra leverandøren vil altid være en stressfaktor. 
Mens kalve, der har fået god råmælkstildeling vil være godt 
rustet til det, rammer man de kalve, der har ikke har fået nok 
råmælk der, hvor deres immunforsvar er allerlavest.

Sikre en god start:
- Når man får nye kalve ind, får de også en masse nye venner 
og kommer dermed i kontakt med en masse nye bakterier. I 
den periode skal man tænke på sine kalve som meget sårbare, 
og man skal gøre alt for, at de kommer godt fra start. Hvis det 
lykkes, skal de nok klare sig.

Vand, vand og vand:
- Det kan være en god idé at sætte ekstra vandforsyning op det 
første døgn efter indsættelsen, hvor kalvene er udsat for stress 
og måske ikke lige kan fi nde vandskålen i de nye rammer. Der 
skal fi re liter til at optage et kilo kraftfoder, så vand er tit en 
begrænsende faktor for tilvæksten.

Belægningsgrad:
- Jo fl ere kalve, der står op ad hinanden, jo fl ere næser er der 
til at skifte bakterier mellem sig.

Vaskeprocedure:
- Se på dit staldsystem og vurder, hvad der er muligt. Kan man 
eksempelvis vaske én sektion ad gangen? Og husk nu at bruge 
en sæbe, som virker til formålet – det vil sige med en PH-værdi 
over 11 og tensider – så er man 80 procent af vejen. Desinfekti-
onen klarer de sidste 20 procent, og her er det altså også vigtigt 

at gøre det ordentligt. Der er mange, der lægger hydratkalk ud 
tørt. Hvis man gør det, kan man lige så godt lade være.

Undgå at fl ytte smitten internt:
- Man er udsat, når man har 50 forskellige leverandører, men 
man kan stadig eliminere en smule ved at undgå at fl ytte rundt 
på smitte internt. Det kan man blandt andet gøre ved se på sine 
fl ytterutiner: Har man gamle kalve, der ryger ned til de små, 
som dermed støder på bakterier, de ikke har mødt før? Sørg for 
at have et sygeafsnit. Vask støvlerne. Få lavet en udlevering, så 
vognmanden ikke er nødt til at gå helt ind i stalden.

Stil krav til din dyrlæge:
- Brug en dyrlæge, som også kommer i andre slagtekalve-
besætninger, og stil krav og sæt mål sammen. Tværfagligt 
samarbejde giver meget, og det er lettere at fi nde løsninger, 
når man ved, hvad man arbejder hen imod.


